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FOKUS v 

Sta lije u 

fokusu? 
Stojan Stamenkovic 

Shodno nazivu ove rubrike, trebalo bi da 
izaberem temu koja je u zizi ovih dana. A 
nisam informisan. Televiziju vise gotovo 
i ne gledam. Nisam preterano gadljiv, ali 
pokusas da gledas neku informativnu 
emisiju - tame dominiraju reklamni 
predizborni spotovi. Umesto najavljenog 

filma, u "placenom terminu" predizborna 
pljuvaonica. "OrZ'te lopove, pokradose 
narod!" grmi Kostunica - a cetiri godine 

je premijer, sa ministrom policije iz svoje 
stranke. Oa pokusa neko drugi? Prisecam 
se kako se jed nom pred predsednicke 
izbore na skoro svim kanalima u isto 
vreme vrteo jedan isti spot radikalne 
stranke. Odakle Ii to placaju? Zato sam 
resio da ovoga puta do 9. maja - ne zbog 
praznika EU, nego zbog predizborne tisine 
- sto manje vremena provedem pred 
televizorom. Ali tu su novine! Medutim, 

ugledni list, na kome smo se mnogi 
opismenjavali, objavi kako je pokojni 
gradonacelnik imao desetine miliona evra 
na raznim racunima. Reaguje Predsednik 
drzave, traieci da se utvrdi istina; glavna 
urednica na to odgovori da se on mesa u 
njenu uredivacku politiku, da ona mora da 
stiti svoje neidentifikovane izvore, navodeci 
ipak jedan: "Kurir je pisao...". (To je onaj 
list koji je uspeo da objavi fotografiju u boji 
iz 16. veka). Prekjuce je objavljen intervju 
sa Predsednikom i opet je "zacinjen" 
pricom 0 njegovom mesanju, itd . Kao svaki 
gospodin, predsednik je na kraju izjavio 
da je "Politika" nacionalna institucija ... Ja 
mislim da je to bila i da bi opet trebalo da 
bude to, a ne tabloid. No, juce otvorim 
"Politiku" i evo ,.feci glavnog urednika" 
njena mora biti poslednja - sa naslovom 
koji me je motivisao da odmah dignem ruke 
i od Citanja novina. U stvari, postavlja se 
jedno pitanje: sta sa glavnim urednikom 
ako se na kraju pokaze da je vest lazna? 
Ipak, danas sam otvorio politicku rubriku i 
tame nasao korisne informacije. Napravljen 
je dobar pregled, pre svega, ekonomskih 
programa pojedinih stranaka i koalicija 
koje ce sprovesti kada osvoje vlast. Bez 
obzira na razlike - svi vode ka apsolutnoj 

sreci naroda. Koalicija "Za evropsku 
Srbiju" smanjice poreze i carine, dodeliti 
povoljne kredite za pocetnike, izgraditi 
autoputeve i puteve, obezbediti naknadu 
za trudnicko bolovanje do pune plate te 
pomoc nekomercijalnim poljoprivrednim 
gazdinstvima. Sve je sjajno, ne moze se 
nista osporiti, jedino se postavlja pitanje 
kojim ce se prihodima nadoknaditi 
smanjenje poreza, odakle ce se finansirati 
ova davanja. SRS je najavila ukidanje 
agencija, formiranje drzavnih banaka, 
kreditnu podrsku driave poljoprivredi i 
prehrambenoj (sic!) industriji, smanjenje 
odredenih poreza. Po ovom programu, 
drzava uzima vodenje privrednih poslova 
u svoje ruke. Zasto Ii ce samo taj model 
ovde da uspe, kada je svuda u svetu vodio 
smanjenju privrednog rasta, fiktivnom 
zaposljavanju, jednakom niskom standardu 
za sve (sem za driavno rukovodstvo)? 

Treba se, ipak nadati da ni ova obecanja 
nece ispuniti kao ni ona od ranije (ni u 
jednu vladu u kojoj sedi makar jedan 
socijalista SRS nece ulaziti; pa kad su usli 
- izaci ce cim prva strana cizma stupi na 
Kosovo... ima jos, ali i ovo je dosta). OSS
NS smanjuje (ionako nizak) porez na dobit 

preduzeca, i ona gradi puteve, ali ulaie i 
u telekomunikacije (!), pa gasni sporazum 
i regionalni razvoj. Biser je preregistracija 
automobila sa crnogorskim tablicama; 
koliko Ii je to glasova? SPS ce sve 
besplatno da leci, ukinuce skolarine, uvesti 
obavezu potpisivanja kolektivnih ugovora, 
podici penzije do najmanje 70% prosecne 
plate. Oa covek zakljuci kako je dobro sto 
se neko nije setio da zabrani tu stranku 
zbog njenih uspeha tokom devedesetih. 
Elem, svi ovi programi imaju jedan 

zajednicki imenitelj: povecavaju budietske 
izdatke radi usrecivanja raznih kategorija 
potrosaca, a smanjuju prihode. Odakle ce 
finansirati te izdatke? Stampanjem para, 

inftacijom, kao devedesetih? Jedino je 
LOP najavio smanjenje drzavne potrosnje, 
sa polovine na trecinu BOP-a. I to je one 
5tO je ovoj ekonomiji potrebno, ali to ne 
dobija izbore. x 

D. Malisev: Treba pazljivo procitati 

Sporazum, a u njemu je jasno napisano 

da je rec 0 objektima za prer&du, pro

izvodnju i distribuciju naftnih deriva

ta, ali i da se ne ogranicava sarno na to. 

Znam 0 cemu govori ministar: rec je 0 


cestom problemu kod drzavnih predu

zeea. Vlada Srbije jos nije zavrsila pro

ces regulisanja prava vlasnika u NIS

u. Vee smo se obratili Vladi s molbom 

da tu proceduru zavrsi pre potpisivanja 

kupoprodajnog ugovora. 

@: Kako tacno izgleda investicioni plan 

Gaspromnjefta za modernizaciju i re

konstrukciju NIS-a? 

D. Malisev: Kompanija Gaspromnjeft 

je preuzela obaveze da uradi temelj

nu rekonstrukciju i modernizaciju ci

tavog tehnoloskog kompleksa NIS-a. 

Ovaj program mora da uvazi misljenje 

menadzmenta NIS-a, ali i da bude usa

glasen sa drugim akcionarom kompa

nije, VIadorn Srbije. Nakon zavrsetka 

ovog posla, obim prerade nafte u rafi

nerijama u Srbiji biee dupliran, odno

sno premasiee nivo od sedam miliona 

tona godisnje . Program rekonstrukci

je odnosi se i na prodajnu mrezu koja 

ee u buduenosti morati da proda dvo

struko veee kolicine derivata nego de 

sada. 

@:Skupstina Srbije jos nije ratifikova

la energetski sporazum. Mora Ii isto de 

ucini i ruska Duma? 

D. Malisev: Misljenje pravnika bile 

je da Sporazum mora da ratifikuje sa

rno srpska skupstina, s obzirom na to de 

se sve planirane aktivnosti po tom do

kumentu odnose na teritoriju Srbije. l 

Rusiji sve parlamentarne snage podrzc

vaju ovaj Sporazum, ali nema potreb~ 


da ga ratifikuju. 

@:Mislite Ii da je moguee da Skups 
na Srbije ne ratifikuje Sporazum do :;; 

decembra ove godine, krajnjeg ro 
za potpisivanje ugovora 0 kupoprod<. ' 

ji NIS-a? 

D. Malisev: Ne. Sve relevantne PQ'

ticke snage u Srbiji su nam potvrdile 

podIiavaju ovaj dokument. Ta uve: 0_ 


vanja podrazumevaju i da ee potpisi\ ~ 


nje kupoprodajnog ugovora i ratifik <! :

ja biti prioritetno pitanje posle sazi. : 

nja nove skupstine. Cinjenica da od _

januara do danas Sporazum nije ra' 
kovan ipak izaziva zabrinutost. jer 

laganje pocetka njegove realizacije 
neodredeni period, na za1lost. uzroL 

i odlaganje neophodne rekonstrukc 

modernizacije NIS-a. Nadam se da ;;.

ska strana razume da ee to nega tl' 

uticati na poslovanje, ne Gaspromr c. 


) 


